

BEST OF

Südtirol *South Tyrol*

Die Reifeprüfung



Marcus Hofschuster

Die Qualität und Zuverlässigkeit einzelner Produzenten, aber auch ganzer Gebiete wird erst in schwierigen Jahren richtig deutlich. Das ist auch in Südtirol nicht anders, das in den letzten 15 Jahren eine wahre Qualitätsrevolution erlebte, wo aber die Herausforderungen im Jahr 2014 so

groß waren, wie schon lange nicht mehr. Das merkt man vielen Weinen durchaus an, die vor allem an der Basis bisweilen nur knapp reif wirken und leicht grün und säurebetont wirken. Auch die hochklassigeren Weine erreichen nicht immer das Niveau guter Jahrgänge, doch viele von ihnen profitieren sogar von der Säurefrische des Jahrgangs, wenn auch nicht über alle Sorten hinweg. Müller-Thurgau, Kerner, Veltliner und Silvaner hatten zu kämpfen, Weißburgunder ebenfalls, der Grauburgunder sah mit leichten Einschränkungen schon besser aus und die Bandbreite beim Sauvignon reicht von gelungen bis sehr grün und säurebetont. Gewürztraminer und Chardonnay hingegen überzeugen fast durchweg und auch die ersten Rotweine auf Vernatsch-Basis sind sehr gelungen. Mit Spannung erwarten wir die 2014er Blauburgunder: erste Proben lassen auf einen erfreulichen Jahrgang schließen.

Knapp 400 Weine haben wir für dieses BEST OF probiert, wovon wir Ihnen hier nur die absolute Spitze vorstellen können. Alle Ergebnisse finden Sie immer unter: www.wein-plus.eu/bo

A serious test

The quality and consistency of individual producers, but also of whole regions, really only becomes apparent in difficult vintages. This applies, too, to Alto Adige, which in the past 15 years has experienced a real revolution in quality, but which experienced challenges in the 2014 vintage such as had not been seen for many years. This is evident in many of the wines, particularly entry-level wines that often appear to be only just ripe, with green notes and prominent acidity. Even the high-class wines did not all achieve the standard of good vintages, though it must be said that many actually benefit from the fresh acidity of the vintage, although this does not apply to all varieties in equal measure. Müller-Thurgau, Kerner, Veltliner and Silvaner all faced quite a battle, as did Pinot Blanc, while, with a few reservations, the Pinot Gris already fared somewhat better, while the spectrum of Sauvignon Blanc stretches from very successful to very green with prominent acidity. On the other hand, practically all the Gewürztraminer and Chardonnay wines turned out very well, and the first of the Vernatsch (also known as Schiava or Trollinger) red wines to be released are also very good. We look forward with great anticipation to the release of the 2014 Pinot Noir wines: the first samples tasted indicate a good vintage.

We tasted close on 400 wines for this BEST OF, as usual we can present only the very best of these in this PDF document; again as usual, all the results can be found at: www.wein-plus.eu/bo

Weißweine / White Wines

- 93** 2013 Sauvignon Lieben Aich, Manincor
- 93** 2013 Beyond the Clouds, Elena Walch
- 93** 2013 Gewürztraminer Lunare, Terlan
- 93** 2013 Sauvignon Quarz, Terlan
- 92** 2011 Sauvignon Riserva, Bozen
- 92** 2003 Chardonnay Rarität, Terlan
- 92** 2013 Sauvignon Blanc andrius, Andrian
- 92** 2013 Manna, Haas
- 91** 2012 Chardonnay Löwengang, Lageder
- 91** 2013 Casòn Hirschprunn, Lageder
- 91** 2010 Donà Blanc, Hartmann Donà
- 90** 2014 Stoan, Tramin
- 90** 2012 Terlaner Riserva Nova Domus, Terlan
- 90** 2013 Sauvignon Voglar, Peter Dipoli
- 90** 2012 Chardonnay Linticlarus, Turmhof
- 90** 2011 Chardonnay Baron Salvadori, Nals-Magreid
- 90** 2013 Chardonnay V.S. Sophie, Manincor
- 89** 2013 Chardonnay Riserva Der Bergmann, Bergmannhof
- 89** 2013 Piwi T.N. 06 Abendrot, Thomas Niedermayr
- 89** 2014 Gewürztraminer Flora, Tramin
- 89** 2014 Pinot Grigio Unterebner, Tramin
- 89** 2014 Gewürztraminer Nussbaumer, Tramin
- 89** 2012 Sauvignon Kirchleiten, Tiefenbrunner
- 89** 2013 Feldmarschall Fenner zu Fennberg, Tiefenbrunner
- 89** 2012 Gewürztraminer Brenntal, Kurtatsch
- 89** 2014 Sauvignon Lafóa, Schreckbichl
- 89** 2014 Chardonnay Formigar, Schreckbichl
- 89** 2012 Pinot Bianco Riserva Vorberg, Terlan
- 89** 2014 Gewürztraminer, Brunnenhof Mazzon

Rotweine / Red Wines

- 92** 2011 Cabernet Löwengang, Lageder
- 91** 2011 Kermesse, Elena Walch
- 90** 2012 Lagrein Riserva Tor di Lupo, Andrian
- 90** 2012 Lagrein Riserva Linticlarus, Tiefenbrunner
- 90** 2009 Donà Rouge, Hartmann Donà
- 90** 2011 COR Römigberg, Lageder
- 89** 2012 Riserva Cuvée Bautzanum, Maloyer-Gummerhof
- 89** 2013 Mason di Mason, Manincor
- 89** 2012 Lagrein Riserva Porphy, Terlan
- 89** 2010 Donà Noir, Hartmann Donà
- 89** 2013 Lagrein Riserva Sond, Thomas Pichler
- 89** 2012 Riserva Cuvée Flora, Gírlan
- 89** 2011 Cabernet Sauvignon Riserva Castel Ringberg, E.Walch
- 89** 2011 Arzio, Baron Di Pauli
- 89** 2012 Lagrein Riserva Gries, Nals-Magreid

Edelsüß / Sweet

- 93** 2013 Gewürztraminer Pasithea Oro, Gírlan
- 90** 2013 Goldmuskateller Sissi, Meran
- 90** 2013 Passito Aruna, Kurtatsch
- 89** 2012 Passito Baron Salvadori Baronesse, Nals-Magreid

Sekt / Sparkling

- 89** Extra Brut Cuvée Marianna, Arunda-Vivaldi

Professionell, unabhängig und kompetent

Wein-Plus ist Europas führende unabhängige Internet-Plattform zum Thema Wein. Täglich nutzen über 6.000 Menschen das Informations- und Kommunikationsnetzwerk, in dem rund 187.000 private und professionelle Weinliebhaber registriert sind. Der Weinführer von Wein-Plus ist mit Beschreibungen und Bewertungen von über 120.000 Weinen der größte seiner Art. Er wird nahezu täglich aktualisiert und basiert auf strengen Verkostungsrichtlinien.

Chefverkoster Marcus Hofschuster und sein Team arbeiten hauptberuflich für den Weinführer und nehmen sich für jede Weinbeurteilung ausreichend Zeit. Alle Weine werden ausschließlich im neutralen Proberaum von Wein-Plus in Erlangen verkostet. Die Verkostung erfolgt blind, so dass Wein und Erzeuger dem Verkoster bei der Bewertung nicht bekannt sind. Die Weine werden grundsätzlich in zusammenhängenden Serien gemeinsam mit ähnlichen Weinen probiert, um einen sinnvollen sensorischen Rahmen zu gewährleisten.

Marcus Hofschuster genießt ein herausragendes Renommee als gewissenhafter und unbestechlicher Experte. Sein Team besteht ebenfalls aus erfahrenen Verkostern mit fundierter weinfachlicher Ausbildung. Das Verkostungssystem ist voll EDV-gestützt und abgesichert gegen Verwechslungen und Eingabefehler. Die Bewertungen werden regelmäßig durch Gegenproben überprüft, die ebenfalls blind erfolgen.

Die Weine werden nach dem internationalen 100-Punkte-Schema bewertet. Dabei werden in den Weinführer nur Weine mit mindestens 80 Punkten aufgenommen. Das Bewertungssystem wird bei Wein-Plus strenger angewandt als bei anderen Weinführern heute üblich. Die einzelnen Punkte entsprechen folgenden Kategorien:

- 80 bis 84 Punkte: gut
- 85 bis 89 Punkte: sehr gut
- 90 bis 94 Punkte: hervorragend
- 95 bis 99 Punkte: groß
- 100 Punkte: einzigartig

In der Reihe **BEST OF** zuletzt erschienen:

- BEST OF **Soave**
- BEST OF **Riesling trocken**
- BEST OF **Silvaner trocken**
- BEST OF **Montefalco**
- BEST OF **Weißer Burgunder**
- BEST OF **Lombardei**
- BEST OF **Chianti Classico**
- BEST OF **Ribera del Duero**
- BEST OF **Barolo**
- BEST OF **Weißer Grosse Gewächse**
- BEST OF **Brunello di Montalcino**
- BEST OF **Südtirol**
- BEST OF **Silvaner**
- BEST OF **Grosses Gewächs - Rotweine**

Professional, independent and competent

Wein-Plus is the leading independent Internet platform on the topic of wine in Europe. Each day, more than 6,000 people use the network for information and communication, which has around 187,000 registered private and professional wine enthusiasts. The Wein-Plus wine guide, which lists tasting notes and scores for more than 120,000 wines, is the most comprehensive guide of its kind. It is brought up to date virtually on a daily basis, and is founded on strict tasting guidelines.

Head taster Marcus Hofschuster and his team work full-time for the wine guide, and ensure they take sufficient time for each and every wine rating and description. All the wines are tasted without exception in the neutral surroundings of the tasting room at the Wein-Plus head office in Erlangen, Germany. Tasting is always done blind, so that the tasters do not know during the tasting which wine or which producer they are rating. Wines are always tasted in logical series together with other similar wines, in order to ensure a meaningful sensory framework for the descriptions and ratings.

Marcus Hofschuster enjoys an outstanding reputation as a conscientious and incorruptible expert. His team consists of tasters who are likewise experienced, and have professional training in wine. The tasting system is fully supported by a computer system, with protection built in against errors of entry and mix-ups. Ratings are constantly monitored by inserting counter-bottles, which are also tasted blind.

Wines are scored in accordance with the international 100 point system. Only wines that score a minimum of 80 points are included in the wine guide. At Wein-Plus, the scoring system is applied more strictly than is usual in the case of other wine guides. Specifically, the points scores correspond with the following categories:

- 80 to 84 Points: good
- 85 to 89 Points: very good
- 90 to 94 Points: outstanding
- 95 to 99 Points: great
- 100 Points: unique

Recently published in the **BEST OF** series:

- BEST OF **Soave**
- BEST OF **Riesling dry**
- BEST OF **Silvaner dry**
- BEST OF **Montefalco**
- BEST OF **Pinot Varieties**
- BEST OF **Lombardy**
- BEST OF **Chianti Classico**
- BEST OF **Ribera del Duero**
- BEST OF **Barolo**
- BEST OF **White German Grand Crus**
- BEST OF **Brunello di Montalcino**
- BEST OF **Südtirol**
- BEST OF **Silvaner**
- BEST OF **Red German Grand Crus**